

ПОЛУЧЕНИЕ СОГЛАСИЯ ПРОЖИВАЮЩИХ ЛИЦ НА ОСМОТР МЕСТА ПРОИСШЕСТВИЯ В ЖИЛИЩЕ

Павлов Антон Васильевич,
заместитель начальника кафедры уголовного процесса
Омской академии Министерства внутренних дел Российской Федерации,
кандидат юридических наук, доцент
pavlov_oma@mail.ru

Пилюшин Игорь Павлович,
доцент кафедры уголовного процесса
Омской академии Министерства внутренних дел Российской Федерации
кандидат юридических наук, доцент
igor-pilyushin1962@yandex.ru

В соответствии с ч. 1 ст. 12 УПК РФ осмотр жилища производится только с согласия проживающих в нем лиц или на основании судебного решения, за исключением случаев, предусмотренных ч. 5 ст. 165 настоящего Кодекса. Верховный Суд РФ, разъясняя данную норму, указал, что если хотя бы одно из проживающих в жилище лиц возражает против осмотра жилища, то на его производство требуется разрешение суда (п. 8 Постановления Пленума Верховного Суда РФ от 01.06.2017 № 19 «О практике рассмотрения судами ходатайств о производстве следственных действий, связанных с ограничением конституционных прав граждан (статья 165 УПК РФ)»).

При реализации данной гарантии неприкосновенности жилища в правоприменительной практике возникают сложности, связанные с определением категории лиц, правомочных дать соответствующее согласие, правового положения проживающего в жилище лица, порядка получения его согласия на производство следственного действия, правовых последствий отзыва согласия лица на осмотр места происшествия в жилище.

Авторы на основе анализа правоприменительной практики отвечают на актуальные вопросы, возникающие при получении согласия проживающих лиц на осмотр места происшествия в жилище.

Ключевые слова: осмотр места происшествия, жилище, лицо, проживающее в жилище, согласие лиц, проживающих в жилище.

RECEIPT OF A RESIDENTS' CONSENT FOR THE EXAMINATION OF A CRIME SITE IN A DWELLING

Pavlov Anton V.
Deputy Head of the Department of Criminal Procedure of the Omsk Academy
of the Ministry of the Interior of the Russian Federation
PhD (Law), Associate Professor

Pilyushin Igor P.
Associate Professor of the Department of Criminal Procedure
of the Omsk Academy of the Ministry of the Interior of the Russian Federation
PhD (Law), Associate Professor

According to part 1 of article 12 of the Criminal Procedure Code of the Russian Federation inspection of the dwelling is made only with the consent of the persons living in it or on the basis of the judgment, except for the cases provided by part five of article 165 of this Code. The Supreme Court of the Russian Federation, explaining this provision, pointed out that if at least one of residing in the home of persons objected to inspection of the home, its production requires the court's permission (paragraph 8 of the Resolution of Plenum of the Supreme Court of the Russian Federation from June 1, 2017. No. 19 "About practice of consideration by courts of petitions for production of the investigative actions connected with restriction of the constitutional rights of citizens (article 165 of the Code of Criminal Procedure of the Russian Federation)").

When implementing this guarantee of inviolability of the home in law enforcement practice, there are difficulties associated with the definition of the category of persons entitled to give appropriate consent, the legal status of the person living in the home, the procedure for obtaining his consent to the investigation, the legal consequences of revoking the consent of the person to inspect the scene of the incident in the home.

The authors on the basis of the analysis of law enforcement practice answer the most pressing questions arising when obtaining the consent of residents to inspect the home as a scene.

Keywords: inspection of the scene of the accident, dwelling, the person living in the dwelling, consent of the persons living in the dwelling.